
vseh se zahvali predavatelju tov. predsednik. 
2. Čitanje zapisnika zadnjega občnega 

zbora se opusti. Društvo je štelo v 1. 1931./32. 
129 članov in članic. Društvo je zborovalo 
petkrat in zborovanja so bila povečini dobro 
obiskana. Vsako zborovanje je bilo združeno 
s predavanji, ki so bila vsa aktualna in zani
miva. Odborovilh sej je bilo 11, ki se jih je 
povečini udeležil upravni in nadzorni odbor. 

Stanje blagajne je z dne 30. junija 1932. 
Din 348440. Nadzorni odbor pregleda račune, 
ki so v popolnem redu in tov. blagajniku se 
izreče razrešnica. 

3. Na predlog tov. blagajnika ostane čla
narina še nadalje letno 180 Din. Plačuje se 
članarina v desetih mesečnih obrokih po 
18 Din, z učitelji poročene učiteljice plačajo 
mesečno 10 Din. 

4. Delegata za banovinsko skupščino: 1. 
Primožič Ivan, šol. upravitelj v Mekinjah; 
2. Inkret Alfonz, šolski upravitelj v Šenkovem 
turnu. Namestnici delegatov: 1. Schubert Šte
fanija, učiteljica v Ihanu; 2. Tavčar Ela, uči
teljica v Domžalah. Delegat za državno skup
ščino: Cenčič Julij, šol. upravitelj v Kamniku. 
Namestnik: Hrovat Ivo, šol. upravitelj v 
Ihanu. 

5. Vsled prekratkega časa odpade poro
čilo o banovinski skupščini. 

6. Slučajnosti in predlogi: Tov. Lovro 
Hrovat, nadučitelj v p. v Kamniku je izdal v 
samozaložbi 14 koroških zborov, cena I. zv. 
15 Din. Priporoča se nabava teh moških zbo
rov. 

Glede poročevalcev v liste predlaga tov. 
Rupnikova sledeče: 

Poročevalci, ki so bili določeni pred dve
ma letoma, da poročajo o šolskih in drugih 
prireditvah učiteljstva, naj še nadalje izvajajo 
to prostovoljno prevzeto nalogo in pošiljajo 
poročila v časopise. 

Tov. Primožič predlaga sledeče: 
1. Kdor tri mesece ne plača članarine, se 

ga javno čita pri zborovanju. 
2. Popotniku, ki ga naročajo šole, naj se 

prilože položnice. 
Ker mora društvo izvoliti poverjenika za 

Mladinsko matico, ki bo stalno vodil eviden
co in bo v stiku z odborom Mladinske matice, 
predlaga tov. Koman za poverjenika tov. Ra
peta, šol. upr. v Moravčah. Tov. Primožič 
predlaga, naj si osvoji društvo sledeča pred
loga, ki sta bila sprejeta na zborovanju v Slo
venj gradcu: 

1. Glasom odredbe ministrstva za pro
met o oprostitvi od poštnih taks z dne 13. ju
nija 1932. so oproščene osnovne in višje na
rodne šole poštnih pristojbin le za navadna 
pisma, dopisnice in tiskovine, dočim morajo 
plačati priporočnino in pristojbino za pakete, 
nakaznice, čeke ter ostalo vrsto pošiljk. Sek
cija se naproša, da izposluje zopetno opro
stitev pristojbin za vse pošiljke. 

2. Glede zvezkov državne izdaje ponov
no predlagamo, da se monopol čim prej uki
ne, ker je v kvar šolstvu in tudi ni v siriislu 
štednje. V slučaju, da je ukinitev neizvedlji
va, naj se zahteva znižanje cen za zvezke ter 
njihova izpopolnitev (boljši papir, pivnik, 
podloga). 

Glede Samopomoči poroča tov. predsed
nik Arrigler v različnih predlogih in na kak 
način bi se fond v dobro obrnil. 

Končno predlaga tov. Maver na občo že
ljo, da se vrši prihodnje zborovanje v Ljub
ljani. 

Nato se občni zbor zaključi. 
Domžale, 15. oktobra 1932. 

Arrigler, Gizela Ušeničnik, 
predsednik. tajnica. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V KO
ČEVJU je imelo zborovanje dne 8. oktobra 
1932. v osnovni šoli v Kočevju. Tov. predsed
nik je otvoril zborovanje, pozdravil številno 
članstvo, imenoma zastopnika sreskega na
čelstva, podnačelnika g. Gabrijana, sreskega 
šolskega referenta g. Betrianija, predavatelja 
g. dr. Gogalo in zastopnika banovinske sek
cije JUU tov. Kobala. 

Uvodoma se je tov. predsednik dotaknil 
položaja organizacije in društva. Razvil je 
smernice za bodoči delovni program. 

Zastopnik sreskega načelstva sreski pod
načelnik je pozdravil zborovalce z željo, dfe 
vse učiteljstvo deluje v smislu člena I. zak. 
o narodnih šolah. 

Predavatelj g. dr. Gogala je refenral iz 
socialne pedagogike temo »Vzgojnosti naših 
duhovnih zajednic«. Predavanju je vse uči
teljstvo sledilo z izredno pazljivostjo, kar 
dokazuje aktualnost in sodobnost prednaša
ne teme. 

Tovariš predsednik se je g. predavatelju 
toplo zahvalil. 

K debati se je oglasil sreski šol. referent 
Betriani, ki je vztrajal pri svojem predlogu 
prejšnjih zborovanj, da društvo predhodno 
izda vsako predavanje v brošuri, ki jo razpoš
lje članstvu, da se to pripravi na debate. Go
vori nadalje, da članstvo predavanja ni ra
zumelo. Izjavlja nadalje, da predavatelji, ki 
prihajajo predavat na naša zborovanja, refe
rijajo teme, prikrojene po svoje. Glede zbo
rovanj je izjavil: Enkratno zborovanje v letu 
je dovolj. Mesto drugega zborovanja naj 
članstvo plača članarino, in stroške, ki jih ima 
z ostalimi zborovanji, naj porabi za nabavo 
jugoslovenskih klasičnih del. 

Predavatelj g. dr. Gogala je zanikal trdi
tve sreskega šol. referenta in dokazal, da ga ta 
ni razumel v vsebini. Od društva je bil na
prošen, da predava o socialni pedagogiki in 
se mu zato tudi ne more predbacivati kake 
tendence v temi sami. 

Tovariš predsednik je zavrnil izjave sre
skega šolskega referenta: 

1. po pravilih imamo zborovati vsak drugi 
mesec, letno 5 krat; 

2. da so zborovanja potrebna, dokazuje 
njih številni obisk, ker so bila na dnevnem 
redu zanimiva in aktualna predavanja; 

3. predavanja je nemogoče izdati v bro
šurah in razposlati članstvu, ker prvič, in to 
je glavno, stanejo ogromnega denarja, ki ga 
društvo nima, in drugič bi zborovanja izgubila 
vsak smisel; 

4. v zagovor članstva, da ne širi sokolske 
ideje, je dokaz številni obisk dveh tečajev o 
telovadbi po sokolskem sistemu. Naše dru
štvo je bilo edino v vsej banovini, ki je pri
redilo tak tečaj; 

5. trditev, da članstvo ne naroča knjig za 
izpopolnitev lastne izobrazbe, ne drži, ker se 
članstvo poslužuje krajevnih in sreskih uči
teljskih knjižnic in tudi samo naroča knjige 
v takem obsegu, da se javnost temu čudi. 

O banovinski in državni skupščini je po
ročal tov. predsednik. 

V imenu nadzornega odbora je poročal 
tov. Peterlin Al., ki je predlagal absolutorij 
upravnemu odboru. Soglasno sprejeto. 

Tajnik sekcije tov. Kobal nam je podal 
zanimive podatke o naših stanovskih ustano
vah, kakor tudi o delu v sekciji, ki se bori 
za dobrobit celokupnega stanu. 

Zborovanje je posetilo 84 članov oz. čla
nic, t. j . nad 61% vsega včlanjenega učitelj
stva, kar je visok odstotek, ako pomislimo, 
da je vso noč pred zborovanjem močno de
ževalo in da je članstvo zelo oddaljeno od 
Kočevja. 

Ker je članstvo vztrajalo na zborovanju 
skoraj cele štiri ure in pol, je bilo močno 
utrujeno, zato so odpadli vsi predlogi, ki pri
dejo na vrsto pri prihodnjem zborovanju me
seca decembra t. 1. 

Predsednik je zaključil lepo uspelo zbo
rovanje ter navduševal članstvo, da naj se 
vedno poslužuje le svoje stanovske organi
zacije. 
Herman Kmet, predsednik. Čokova, tajnica. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V ŠMAR
JU PRI JELŠAH je imelo svoj 63. redni letni 
občni zbor v soboto 15. oktobra 1932. ob 10. 
uri v Rogaški Slatini ob navzočnosti 59 čla
nov, t. j . 72%. 

Predsednik tov. V e r k je otvoril zboro
vanje in iskreno pozdravil navzoče in novo
došlo članico tovarišico Šego, zastopnika sre
skega načelnika g. prosv. ref. Finka ter na
rodnega poslanca g. Vekoslava Spindlerja. 

Predsednik čestita tov. Komarju iz Po
nikve k odlikovanju za zasluge pri ustanovit
vi mlekarske zadruge in gradnji vodovoda. 

Zapisnik zadnjega zborovanja se prečita 
in odobri. Obravnavali so se došli dopisi. 

Tovarišica Lorgerjeva je v svojem obšir
nem predavanju podala jasno sliko, kako se 
naj poučuje v smislu moderne pedagogike in 
kakšni so uspehi. Predavateljici, ki je govo
rila iz lastne izkušnje o sodobni šoli, je član
stvo sledilo z največjim zanimanjem, za kar 
je bila deležna priznanja. 

Sledila so poročila društvenih funkcio
narjev. Iz njih je razvidno, da je društvo de
lalo, skrbelo za materialno stran, kakor tudi 
za naobrazbo, čemur so služila predavanja. 
Dosedanji blagajnik tov. Berce je vsled pre
zaposlenosti odložil funkcijo, katero je pre
vzela tov. Rožič Ela. 

Sreski šolski referent tov. Fink se je v 
kratkih besedah dotaknil novega učnega na
črta za višjo narodno šolo. Dal je tudi nekaj 
navodil glede šolske administracije. 

Tov. Stefanciosa predlaga, naj se člana
rina redno pošilja in da se zaostanki izter
jajo. 

Ker učiteljstvo stanarine in kuriva sploh 
ne prejema ali neredno, se sklene, da prosi 
društvo potom sekcije JUU bansko upravo, 
da naj občinam da nalog, neizlačane vsote 
vnesti v svoj proračun, ne pa v proračun kra
jevnih šolskih odborov. 

Datum in dnevni red prihodnjega zboro
vanja se objavi v stanovskem glasilu. 
Verk, predsednik. Rataj Oskar, tajnik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V ŠOŠTA
NJU je zborovalo dne 22. oktobra 1932. v 
Šoštanju. Ob 10. uri je otvoril predsednik 
tov. Vrečko zborovanje ter poročal kratko o 
položaju, ki je nastal od zadnjega zborovanja 
do danes. 

Pred prehodom na dnevni red se je 
spomnil 151etnice smrti dr. J. E. Kreka in 70
letnice smrti idealnega učitelja in duhovnika 
Antona M. Slomška. — V kratkem nagovoru 
oriše nato vrline in nebroj dobrih lastnosti 
dne 26. 6. t. 1. umrlega bivšega našega dolgo
letnega šol. nadzornika Alojzija Schechela 
in dne 25. 8. t. 1. preminulega šol. ravnatelja 
Alojzija Trobeja. Zadnji je deloval v našem 
okraju polnih 37 let. Bil je ves čas agilen član 
našega društva, dober tovariš in predstojnik 
ter izvrsten pedagog. Navzočima tovarišica
ma Cilki in Marici Trobej izrazi sožalje ob 
izgubi očeta, članstvo pa je počastilo spomin 
preminulih tovarišev z enominutnim molkom. 

Zapisnik zadnjega zborovanja se prečita 
in odobri. Predsednik prečita došle dopise, 
ki so se skupno obravnavali. — Glede sotrud
niŠtva pri »Učit. tovarišu« je bilo članstvo 
mnenja, da naj poroča vsaka šola aktualnosti 
iz svojega področja. — Naročnikov Mladin
ske matice v našem okraju je za sedanje go
spodarske razmere zadovoljivo število. Po 
izjavi zastopnikov poedinih šol se je število 
napram lanskemu letu celo zvišalo. Poseben 
referent za Mladinsko matico ni potreben, 
ker bo v tem oziru storilo učiteljstvo itak 
svojo dolžnost. 

Pri otvoritvi Učiteljskega doma v Mari
boru dne 5. novembra bo zastopal društvo 
predsednik. 

Tov. predsednik poda poročilo o bano
vinski in glavni skupščini. Delovanje sekcije 
v letu 1931. (32.) je bilo zelo aktivno in ji je 
treba izreči za njeno delo v prid našemu sta
nu vse priznanje. Z vsemi silami moramo 
stremeti za tem, da se bodo vršile tudi glav
ne skupščine dostojno in uspešno. 

Stanovska organizacija JUU 
Iz druStev: 

Poročila: 
+ JUU SRESKO UČITELJSKO DRU

ŠTVO V KAMNIKU je imelo občni zbor dne 
15. oktobra v Domžalah. 

Navzočih je 68 članov in članic. 
Tov. predsednik otvarja 45. občni zbor, 

pozdravlja vse, predvsem sreskega nadzornika 
Lukežiča, oba tovariša — veterana Hitija in 
Tomana ter vse na novo vstopivše tovariše in 
tovarišice. 

1. Prva točka dnevnega reda je predava
nje tov. Peterlina. Izoblikovanje značaja v 
šolski dobi. — Predavanje je bilo tako glo
boko in izčrpno, da mu je sledilo vse uči
teljstvo z izrednim zanimanjem. V imenu 



Zatem je sledil občni zbor. Zborovanj 
smo imeli pet s sledečimi predavanji: O po
krajinski skupščini (Mlinšek), Prosvetne in 
narodnostne razmere v Jul. Benečiji (Kra
mer), o Fran Levstiku (sod. starešina A. Po
točnik), Misli Tolstoja o vzgoji (dr. Henrik 
Turna), O moderni šoli (Dr. Lončar) in Si
tuacijsko poročilo (I. Dimnik). Povprečna 
udeležba pri zborovanjih je znašala 85%. 

Po poročilu blagajpičarke je bilo dohod
kov 11.51108 Din, izdatkov 10.31721 Din, 
prebitka 119387 Din. 

Predsednik apelira na članstvo, naj po
edinci poravnajo zaostanke, za naprej pa re
dno mesečno plačujejo. — Predsednik nad
zorstvenega odbora tov. Pokržn!k izjavi, da 
je po pregledu knjig ugotovil vzorno poslo
vanje blagajničarke in predlaga njej, kakor 
tudi celokupnemu odboru absolutorij, kar je 
članstvo soglasno odobrilo. 

Namesto vencev na grob tov. Schechla 
nakažemo 100 Din, za pok. tov. A. Trobeja 
200 Din Učit. domu v Mariboru. 

Po občnem zboru je predaval tov. Vreze 
o temi: »Slomšek — narodni vzgojitelj«. V 
lepo zasnovani obliki nam je pokazal Slom
ška kot vzornarodnjaka, duhovnika in ideal
nega učitelja, ki je že pred desetletji gojil 
delovno šolo, vendar v nekoliko drugačni ob
liki kakor je današnja. Predsednik se mu 
najlepše zahvali za trud. 

Pri zborovanju je bilo navzočih od 53 
članov 47, to je 887%. 

Prihodnje zborovanje bo meseca decem
bra v Velenju. 
Vrečko, predsednik. Rudolf Macarol, tajnik. 

+ JUU SRESKO DRUŠTVO V ORMO
ŽU je zborovalo dne 8. oktobra 1932. v Or
možu. Navzočih je bilo 60% članov. 

Predsednik tov. Megla otvori zborovanje 
in pozdravi navzoče članstvo. Nato poda ob
širno in pregledno sliko o našem delovanju v 
preteklem poslovnem letu. 

Tov. Rosina se je v toplih besedah spo
minjal umrlega tov. Franja M e g l e . Označil 
ga je kot pridnega in vestnega delavca v šol
skem in izven šolskem delovanju. Tovarišu 
predsedniku, ki je z njim izgubil očeta, izre
če v imenu članstva sožalje. Tov. blagajnik 
stavi predlog, ki ga je odbor na svoji seji 
sprejel, da se da iz društvene blagajne v po
čaščenje spomina umrlega tovariša 200 Din 
Učit. domu v Mariboru. Predlog je bil so
glasno sprejet. 

Po prečitanju zapisnika odborove seje, 
zadnjega zborovanja in lanskega občnega zbo
ra, je poročal tovariš Rajšp o Učiteljskem 

domu v Mariboru. Pravi, da gleda učitelj
stvo na ta zavod z nekim nezaupanjem 
in ne daje svojih otrok v istega. Vsled 
tega bojkotiranja je še nad polovico postelj 
praznih. 

Slovesna otvoritev Učit. doma bo 5. nov. 
Udeležilo se je bo več članov našega društva, 
oficielno pa bosta društvo zastopala tovariša 
Megla in Rajšp. 

Nato je podala tajnica svoje letno poro
čilo, ki je bilo brez debate sprejeto. 

Blagajnik poroča, da so znašali skupni 
dohodki 17.67403 Din, skupni izdatki 10.009 
Din 76 p, skupni promet 27.68379 Din. 

Nadzorni odbor predlaga, da se da bla
gajniku absolutorij, kar je bilo soglasno 
sprejeto. 

Tov. Najžer predlaga, naj bi se tekoči 
račun pri okrajni posojilnici ukinil ter naj 
bi se začelo poslovati s čekovnim prometom. 
O zadevi se je vnela debata, v katero so po
segli tov. Belšak, Kosi i. dr. 

Predsednik da predlog tov. Najžerja, da 
društvo pristopi k čekovnemu prometu, na 
glasovanje. Predlog je bil sprejet z večino 
glasov. 

Ves denarni promet se bo vršil do pre
klica preko društvenega blagajnika Draga 
Pinteriča, šolskega upravitelja pri Sv. Mi
klavžu, ki bo nakazoval denar in kateremu 
naj se tudi pošiljajo vsa obvestila. Ker pa 
morajo biti nakaznice opremljene z dvema 
podpisoma, je bil na predlog tov. Megle kot 
sopodpisovalec pooblaščen Majhen Aleksan
der, učitelj pri Sv. Miklavžu. 

Proračun: Z ozirom na današnje težke 
čase je tov. blagajnik pri sestavi proračuna 
črtal članstvo pri naslednjih društvih: Učit. 
dom, Slov. šol. matica, CirilMetodova druž
ba ter Pedagoška centrala. Vsled tega se je 
članarina znižala od 25 na 18 Din za redne 
člane, na 10 Din za poročene učiteljice in 
učiteljice ročnih del. 

Poročili obeh skupščin poda tov. pred
sednik zelo zanimvo. Tov. Rosina je kot do
polnilo k poročilu o državni skupščini preei
tal članek: Nešto o opoziciji iz Narodne pro
svete. 

Tov. Rajšp opozarja na članek v »Našem 
glasu« štev. l9 od dne 1. avgusta 1932., ki se 
glasi: 

Odločba seje državnega sveta z dne 17. 
marca 1932., štev. 9508/32. 

Kljub členu 9., točki 2,. odločbe ministr
skega sveta D. R. štev. 42.300 z dne 17. aprila 
1924., ima mož, državni uslužbenec pravico 
do rodbinske doklade za ženo. najsi je ona 

pragmatična državna uslužbenka ali državna 
uslužbenkadnevničarka, po členu 11. te od
ločbe in neglede na prejemke, ki jih dobiva 
žena kot državna uslužbenka. 

Društvo se bo obrnilo za pojasnilo v tej 
zadevi na sekcijo. 

Na željo šolskih upraviteljev naj šolski 
nadzornik skliče sestanek upraviteljev radi 
pojasnila glede osnovne in višje narodne 
šole ter bo glede učnega načrta najbrž dali 
direktive. 

Do prihodnjega zborovanja naj sestavijo 
poverjeniki za Mladinsko matico statistiko 
članstva. 

Prihodnje zborovanje bo drugi teden v 
januarju. 
M. Megla, predsednik. Olga Šijanec, tajnica. 


